
中南大学学报(医学版) 2012, 37(9) 957-962 DOI:   10.3969/j.issn.1672-7347.2012.09.018  ISSN: 1672-
7347 CN: 43-1427/R

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索                                                            [打印本页]   [关闭] 

论著 扩展功能 

本文信息

Supporting info 

PDF(806KB)

[HTML全文] 

参考文献[PDF] 

参考文献 

服务与反馈

把本文推荐给朋友   

加入我的书架 

加入引用管理器 

引用本文 

Email Alert 

文章反馈 

浏览反馈信息 

本文关键词相关文章

保健食品

标签标识

合格率

本文作者相关文章

曾彪

孙振球

胡明

许林勇

曾芳

李辉霞

李丽

胡婧璇

史静琤

PubMed

Article by ZENG Biao 

Article by SUN Zhenqiu 

Article by HU Ming 

Article by XU Linyong 

Article by ZENG Fang 

Article by LI Huixia 

Article by LI Li 

Article by HU Jingxuan 

Article by SHI Jingcheng 

长沙市市售保健食品及其标签标识基本情况调查

曾彪, 孙振球, 胡明, 许林勇, 曾芳, 李辉霞, 李丽, 胡婧璇, 史静琤

中南大学公共卫生学院流行病与卫生统计学系, 长沙 410078

摘要： 目的: 调查长沙市市售保健食品的标签标识状况, 为保健食品的卫生监督提供监管依据。方法: 采用多阶段分层抽样的方法, 按
长沙市5 个行政区, 每个区分别抽取商场、超市、药店和批发市场销售的保健食品作为调查对象。采用自行设计的《保健食品基本信息

登记表》, 对抽检的保健食品的标签标识情况进行调查。结果: 在408 件样品中, 标签条目未标识率从高到低依次为功效成分

(49.8%)、不适宜人群(27.9%)、日期标识(23.0%)、批准文号(9.6%) 等;不同经营类型销售商所销售保健食品标签标识的合格率差异

有统计学意义(χ
2
=59.793, P<0.05), 由高到低的顺序依次为超市(71.15%)、药店(70.07%)、百货商场(57.47%)、批发市场

(26.23%)。结论: 需加强保健食品标签标识的监督检查, 尤其是针对批发市场销售的保健食品。
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Label identities and basic situation of health food in Changsha

ZENG Biao, SUN Zhenqiu, HU Ming, XU Linyong, ZENG Fang, LI Huixia, LI Li, HU Jingxuan, SHI Jingcheng 

Department of Epidemiology and Health Statistics, School of Public Health, Central South University, Changsha 410078, 
China 

Abstract: Objective: To study the relevant information on the label of health food in Changsha, and provide scientific 
evidence for health food hygienic supervision.
Methods: Investigation was conducted in department stores, supermarkets, pharmacies, and wholesale markets in the 5 
districts in Changsha with multistage stratified sampling method. Selfdesigned basic information of health food 
questionnaire was used to investigate the quality of labels the health food products.
Results: Among the 408 random samples, the unidentified rates of label items were ranked in descending order: functional 
components (49.8%), unsuited community (27.9%), manufacturing date (23.0%), approval number and others (9.6%). The 

qualified rates of labels were different in different management types (χ2=59.793, P<0.05): the highest rate was in 
supermarkets (71.15%), followed by pharmacies (70.07%), shopping malls (57.47%), and wholesale markets (26.23%).
Conclusion: The supervision of label identities of health food should be strengthened, especially for the health food in the 
wholesale markets.
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